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Pani 
EWA KOPACZ 

MINISTER ZDROWIA 

Szanowna Pani Minister 

Na podstawie art. 13 ust. 1 pkt. 2 ustawy z dnia 15 lipca 1987 r. o Rzeczniku 
Praw Obywatelskich (jt. Dz. U. z 2001 r. Nr 14, poz. 147 z póź.zm.), zwracam się do 
Pani Minister z prośbą o udzielenie informacji w sprawie sygnalizowanych przez media 
zakłóceń w organizacji szczepień ochronnych u dzieci i młodzieży. 

Z dniem 1 kwietnia 2007 r. weszło w życie rozporządzenie Ministra Zdrowia z dnia 
21 marca 2007 r. zmieniające rozporządzenie w sprawie zakresu i organizacji 
profilaktycznej opieki zdrowotnej nad dziećmi i młodzieżą (Dz.U. Nr 56, poz. 379). W 
§ 2 tego rozporządzenia został wprowadzony zapis zobowiązujący pielęgniarkę albo 
higienistkę szkolną sprawujące profilaktyczną opiekę zdrowotną nad uczniem do 
przekazania w terminie miesiąca od dnia wejścia w życie nowych uregulowań 
prawnych, lekarzowi sprawującemu profilaktyczną opiekę zdrowotną nad uczniem, kart 
uodpornienia, o których mowa w art. 14 ust. 5 ustawy z dnia 6 września 2001 r. o 
chorobach zakaźnych i zakażeniach (Dz. U. Nr 126, poz. 1384, z póź. zm.). 

Tymczasem wg doniesień prasowych ("Gazeta Prawna" 2007-10-15, „Metro 2007-
12-19, „Metro" 2008-01-25/27), po upływie pół roku od dnia wejścia w życie 
odnośnego rozporządzenia, do części lekarzy pierwszego kontaktu wciąż nie dotarły 
karty szczepień uczniów. Tylko w województwie lubelskim wskutek nieprzekazania 
lekarzom rodzinnym kart uodpornienia nawet kilkanaście tysięcy uczniów może mieć 
problemy z wykonaniem obowiązkowych szczepień ochronnych, ponieważ, wobec 
braku kart uodpornienia, nie jest możliwe wezwanie dzieci na szczepienia. Wg 
Polskiego Towarzystwa Pediatrycznego w województwie lubelskim na szczepienia 
zgłosiło się zaledwie 40% a w woj. mazowieckim nawet jeszcze mniej dzieci. 
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Biorąc pod uwagę znaczenie szczepień ochronnych dla zapewnienia bezpieczeństwa 
epidemiologicznego w naszym kraju zwracam się do Pani Minister z prośbą o 
ustosunkowanie się do niepokojących doniesień prasowych, których autorzy powołują 
się na wypowiedzi pracowników Ministerstwa Zdrowia lub jednostek naukowo -
badawczych podległych Ministrowi Zdrowia. Za szczególnie istotne należy uznać 
informacje na temat skali i przyczyn problemów w realizacji szczepień ochronnych na 
terenie kraju, a także na temat podejmowanych kroków zaradczych. 

Jednocześnie zwracam się z prośbą o udzielenie informacji w istotnej sprawie 
podnoszonej przez Narodowy Fundusz Zdrowia w toku prac legislacyjnych nad w.w. 
rozporządzeniem i wynikającej z faktu, iż w obowiązującym dziś porządku prawnym, 
każda osoba ubezpieczona w Narodowym Funduszu Zdrowia wybiera lekarza 
podstawowej opieki zdrowotnej a w imieniu dzieci czynią to rodzice lub opiekunowie. 
Wobec powyższego zasadne wydaje się uzyskanie informacji co do występowania oraz 
sposobu rozwiązywania problemów w realizacji obowiązkowych szczepień ochronnych 
tych młodych ludzi, którzy nie zostali zarejestrowani (poprzez złożenie deklaracji) do 
żadnego lekarza podstawowej opieki zdrowotnej. 

Z poważaniem 

Z upoważnienia 
Rzecznika Praw Obywatelskich 

Stanisław Trociuk 
Zastępca Rzecznika Praw Obywatelskich 


